
Csillagos ötös Böszörménynek 
 

2015 októberében Cristina Catalano, román származású oktatáskutató három hetet töltött 

Magyarországon a Debreceni vendégeként. A kolozsvári Babeș-Bolyai Tudományegyetem tanára, 

doktorjelölt a Gyermeknevelési és Felnőttképzési Karon elsősorban szakmai tapasztalatokat gyűjtött. 
 

- Amikor elnyerted az Európai Unió ösztöndíját, több célország közül választhattál. Miért éppen 

Magyarországra, és a Debreceni Egyetemre esett a választásod? 
 

- Kolozsváron sok magyar barátom van, akik meséltek nekem a magyar oktatási-nevelési rendszerről, 

amely felkeltette az érdeklődésemet – ezért szerettem volna magyar intézményeket meglátogatni. 

Szerencsére az itt töltött idő alatt a családom többször is meg tudott látogatni – Hajdúböszörmény és 

Kolozsvár nincs messze egymástól –, így hétvégéken együtt jártuk be a Hortobágyot és a nyíregyházi 

állatkertet. 
 

- Hogyan teltek a napjai az ösztöndíjas időszakban? 
 

- Az első héten megismerkedtem a Gyakorló Óvoda munkájával, majd részt vettem hallgatói 

gyakorlatokon, megbeszélési órán és az óvodai szüreti mulatságon is. A mentorom, dr. Molnár Balázs 

és segítőm, dr. Nemes Magdolna, bőséges angol nyelvű olvasnivalót adott a magyar óvodák 

működéséről, de a könyvtárban is találtam a kutatási témámhoz hasznos irodalmat. Találkoztam 

magyar hallgatókkal, akikkel elsősorban a gyakorlati képzéssel kapcsolatos tapasztalataikról 

beszélgettem. A Kar Napján az oktatók a külföldi tanulmányútjaikról számoltak be. Nagyon jó volt 

finn, olasz, angol és máltai családi napközikről, óvodákról hallani, a svéd erdei óvodába szívesen el is 

mennék. Tanítóként különösen érdekes volt a Baltazár Dezső Református Általános Iskolában tölteni 

egy délelőttöt. 

- Miben hasonlít, és miben tér el a magyar és a román óvoda? 
 

-A román óvodákban 2011-ben vezették be a jelenleg is hatályos alapprogramot. A gyerekek 

homogén életkorú csoportokba járnak, vegyes csoportok nincsenek. Ellentétben Magyarországgal, az 

óvodába járás nem kötelező, de a gyerekek túlnyomó többsége 3 és 6 éves kora között mégis jár 

óvodába. A csoportokban szigorú napirend szerint zajlik az élet. Fél kilencig szabadon játszanak a 

gyerekek, majd reggeli után csoportokban kezdődnek a fejlesztő tevékenységek, melyeken a 

gyerekeknek részt kell venniük. Az irodalmi sarokban beszélgetnek, a tudományosban feladatlapokat 

töltenek ki. A rajzolás és a festés is fontos szerepet tölt be. A gyerekek sok szerepjátékot játszanak, 

vagy fakockákból, műanyag elemekből építenek. A Lépésről lépésre programban részt vevő 

csoportokban van homok-víz asztal is. A csoportokban nagy a fegyelem, a gyerekek jelentkeznek, ha 

szólni akarnak. A gyerekek sok rövid feladatlapot töltenek ki, így készítik őket fel az iskolai életre. A 

szabad játék nem olyan jelentőségű, mint a magyar óvodákban. 
 

- Említetted a tanítást és a kutatást is. Mivel foglalkozol pontosan? 
 

- Tanítóként dolgozom egy általános iskolában, ahol Lépésről lépésre program szerint haladunk. 

Amikor a kollégám van az elsőseimmel, olyankor én az egyetemen vagyok és a hallgatók iskolai 

tanítási gyakorlatát szervezem. A tanári hatékonyságnak fontos eleme a kommunikáció, és a doktori 

disszertációmban azt vizsgálom, hogyan lehet a hallgatók kommunikációs kompetenciáit fejleszteni. 



- Hogy érezted magad Böszörményben? 
 

- Kolozsvár mellett egy kisvárosban, Bistritzben lakom és dolgozom, így hamar otthonosan éreztem 

magam Hajdúböszörményben is. A főtér gyönyörű, a kávézóban a forró csoki isteni. A böszörményiek 

nagyon kedvesek és segítőkészek voltak minden helyzetben annak ellenére, hogy nem beszélek 

magyarul. 
 

- Tervezed, hogy visszajössz hozzánk? 
 

- Természetesen, már be is jelentkeztem a decemberi Különleges bánásmód című nemzetközi 

konferenciára. A kolozsvári egyetem pszichológiai és neveléstudományi karán sok magyar hallgatónk 

van. Nagyon szeretném, ha a két intézmény között létrejönne egy kétoldalú csereprogram, amelynek 

keretein belül a diákjaim is láthatnák Böszörményben a gyakorló óvodát, a Ludotékát, a 

magyarországi hallgatók és oktatók pedig Kolozsváron szereznének szakmai tapasztalatokat. 
 

dr. Nemes Magdolna 
 
 
 
 







 


